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 پرايد به دليل زلزله تهران
 20 درصد گران شد!

واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به #زلزله_تهران

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

     اكانت توييتري منتسب به آيت الله جوادي آملي نوشت: 
آورده اند كه اگر كسي سوار اسبي شد اين 
چندين حق بر عهده صاحبش دارد. بار 
زائد بر آن تحميل نكند، او را بر آب عرضه 
كند، به صورت اسب نزند، صورت اسب 
محترم است. اينها جزو آداب است. وقتي 
اين دين اجازه نمي دهد كه آدم به يك 
اسب اهانت كند، چگونه اجازه مي دهد با 

قلم و بيان آبروي كسي را ببرد!

   آدم كسي مباش!
محمّد حسين كريمي پور در كانال تلگرام خود با ذكر خاطره ای 

از علامه محمدتقی جعفری نوشت:
معلم عزيزي، دو سه باري، چند نفر از ما را برد منزل علامه جعفري. ما 
بچه ها، روي زمين دورش مي نشستيم و او با آن شمايل با نمك و لهجه 
شيرين آذري، برايمان حرف مي زد. بلد بود از آن اوج فلسفه و معقولات 
فرو آيد و با يك مشت پسر بچه س��ر به هوا، ارتباط فكري برقرار كند! 
علامه جوراب هايش را نش��انمان داد و با افتخار، تعريف كرد چقدر در 

رفوي جوراب مهارت دارد. يك ذره منيت، رعونت و جبروت 
آخوندي نداشت. آدم بود. نور به قبرش ببارد. 

از آن نشست ها، دو قصه از تجارب شخصي علامه يادم مانده 
كه امروز، يكي را برايتان نقل مي كنم. 

آقاي من كه شما باشي، نقل به مضمون، علامه گفت: »روزي 
طلبه فلسفه خواني نزد من آمد تا سؤالاتی بپرسد. ديدم جوان 
مستعدي می باشد كه استاد خوبي نداش��ته است. ذهن نقاد 
و س��ؤالات بديع داشت كه بي پاس��خ مانده بود. پاسخ ها را كه 
مي شنيد، مثل تشنه اي بود كه آب خنكي يافته باشد. خواهش 
كرد برايش درسي بگويم و من كه ارزش اين آدم را فهميده بودم، 

پذيرفتم. قرار شد فلان كتاب را نزد من بخواند. چندي كه گذشت، ديدم 
فريفته و واله من شده است. در ذهنش ابهت و عظمتي يافته بودم كه برايش 
خطر داش��ت. هر چه كردم، اين حالت در او كاسته نشد. مي دانستم اين 
شيفتگي، به استقلال فكرش صدمه مي زند. تصميم گرفتم فرصت تعليم را 
قرباني استقلال ضميرش كنم. روزي كه قرار بود براي درس بيايد، در خانه 
را نيمه  باز گذاشتم. دوچرخه فرزندم را برداشتم و در باغچه، شروع به بازي 
و حركات كودكانه كردم. ديدمش كه سر ساعت آمد. از كنار در، دقايقي 
با شگفتي مرا نگريست. با هيجان، بازي را ادامه دادم. در نظرش شكستم. 

راهش را كشيد و بدون  يك كلمه، رفت كه رفت.«
اينجا كه رس��يد، مرحوم علامه جعفري با آن هم��ه خدمات فكري و 
فرهنگي به اسلام، گفت: »براي آخرتم به معدودي از اعمالم اميد دارم. 

يكي همين دوچرخه بازي آن روز است!«
درس استاد آن ش��ب اين بود كه دنبال آدم هاي بزرگ بگرديد و سعي 
كنيد دركشان كرده و از وجودشان توشه برگيريد، اما مريد و واله كسي 
نشويد. شما انسانيد و ارزش��تان به ادراك و اس��تقلال عقلتان است. 
عقلتان را تعطيل و تسليم كس��ي نكنيد. آدم كسي نشويد، هر چقدر 

هم طرف بزرگ باشد.

  پايان سوپرمن هاي دروغين
دكتر يونس شكرخواه با اشاره به نقاشي بالا نوشت: »اثر جديد بنكسي 
در ابعاد يك متر مربع در بيمارس��تاني در بريتانيا آويخته شد. در اين 
نقاشي، »پرستاري در قامت يك ابر قهرمان« در دستان پسربچه اي به 
پرواز درآمده در حالي كه اسپايدرمن و سوپرمن در سبد اسباب بازي ها، 

بي استفاده رها شده اند.«

  ميدان دست روزمره نويس ها
دكتر اميرناظم��ي، معاون وزي��ر ارتباطات و رئيس س��ازمان فناوري 
اطلاعات ايران نوش��ت: »تحليل توييتر فارس��ي در فروردين نش��ان 
مي دهد، روزمره نويس ها همچنان در حال رشد هستند و محتواي ۶۶ 
درصد توييت ها را شكل مي دهند. سهم توييت هاي سياسي ۲۲ درصد 
و اجتماعي ۸درصد است. ادبيات و هنر حدود يك درصد سهم دارند. 
توييت سياسي ۳ درصد نس��بت به ماه پيش كاهش و روزمره نويسي 

۲درصد افزايش داشته است.«

  لنگ يزدي 140 هزار تومان!
دكتر موسوي با انتشار تصوير فوق در اينستاگرام خود نوشت: »در سرزمين 
شبكه هاي اجتماعي هر روز ش��اهد اتفاقات نو و عجيبي هستيم؛ براي 
نمونه آخرين دس��تاورد صنعت دنياي مد، فروش لن��گ يزدي روي تن 
يك مانكن زنده است. قيمتش به ۱۴۰ هزار تومان مي رسد، ولي همان 
محصول در سايت ديجي كالا دوتا ۱۱ هزار تومان ارزشگذاري مي شود. 

پس گران نخريد!«

  اكانت منتس�ب به شهيد حاج قاس�م سليماني: 
يك زلزله پنج ريش�تري در يك ش�ب ته�ران را به 
هم مي ريزد؛ خب تصور كنيد داعش وارد كش�ور ما 

مي شد... ۹۶/10/23
  محمد اكبرزاده: بي  تو ه��ر ل�ح�ظه مرا ب�ي�م 
فرو ريختن  اس�ت/ مثل ش�هري كه به روي گس�ل 

زلزله هاست. 

  عباس ن�ادران: زلزله اصلي واس�ه م�ا، چند ماه 
پيش مثل همچين شبي و همچين ساعتي آمد. اينا 
همش�ون پس لرزه است! از اون ش�ب جمعه آرامش 

ديگه معني ندارد. 
  حبيب الله فاضلي نوشت: همين مردم رو مي بينيد 
كه دار و ندارش�ون رو ول كردند و از ترس جونشون 
نشستن تو خيابون؟ بعضياشون ميگن شهداي مدافع 

حرم پول گرفتن رفتن. 1:20 فرودگاه بغداد. 

  م. طالبي: لازمه يك تشكر ويژه داشته باشيم از 
جناب روحاني! خدا وكيلي هشت سال پيش همچين 
زلزله اي مي آم�د از ت�رس قلبمون تا چند س�اعت 
با تيك تاك س�اعت كار مي ك�رد. حالا ب�ا بلاهايي 
كه ايش�ون س�رمون آوردن به س�طحي از مقاومت 
رسيديم كه وسط پس لرزه ها نشستيم گل مي گيم، 

گل مي شنويم، به انتظار بعديش!

  ميلاد شهبازي: شبكه خبر اينجوري شده كه بالا 
صفحه واسه زلزله مي نويسه؛ پايين واسه كرونا؛ چپ 
در مورد تحريم ها؛ راست حملات موشكي؛ ولي خود 

خبر در مورد كشت هندوانه غول پيكره!
  رابين: از ترس زلزله كل 1۹ واحد س�اختمونمون 
ريختيم تو كوچه، يهو يكي سرفه كرد از ترس كرونا 

همه فرار كرديم تو خونه! 

  محمد زارع: تحريم مي شه قيمت پرايد مي ره بالا؛ 
كرونا مياد قيمت پرايد مي ره ب�الا؛ قيمت نفت افت 
مي كنه قيمت پرايد مي ره ب�الا؛ مي گم نكنه حالا كه 
تهران زلزله اومده، دوباره خودروسازها بيان بگن به 

دليل زلزله 20درصد قيمت پرايد مي ره بالا!

  ميزوجي: منابع آگاه گفتن مرك�ز زلزله قم بوده، 
ولي نظام پنهانكاري مي كنه. 

  كي�ا نازني�ن: ت�ا دقايقي ديگ�ر ش�اهد نظرات 
كارشناس�ي براندازها باش�يد: كار خودشون بوده؛ 
داشتن زير زمين بمب درس�ت مي كردند؛ خواستن 

حواس مردمو پرت كنن نفهمن پرايد گرون شده!

  زهي�ر: زلزله كه اومد ترس�يدم. ضع�ف خودم رو 
كاملًا حس كردم، وقتي كه تموم شد، گفتم اگه تموم 
نمي ش�د چي؟ و ترس كل وجودم رو گرفت، اما: پس 
چگونه خواه�د بود تابم در برابر ب�لاي آخرت و فرود 
آمدن ناگواري ها در آن جهان بر جسم و جانم و حال 
آنكه زمانش طولاني و جايگاهش ابدي است و تخفيفي 

براي اهل آن بلا نخواهد بود)دعاي كميل(

  عليرضا سهرابي نوشت: اولين واكنش نماينده هاي 
مجلس بعد از زلزله؛ 

محمود صادقي: امشب در لحظات ابتدايي زلزله در بين 
مردم بودم، همه  يكصدا رفع حصر را فرياد مي زدند

تاجزاده: اگ�ر نظ�ارت اس�تصوابي نب�ود الان زلزله 
نمي اومد

علي مطهري: اين زلزله ثابت كرد زمين هم تحمل ادامه  
حصر را ندارد.

  رضا رئيسي: كرونا مياد يا زلزله يا هر فاجعه ديگه 
ك�ه رخ مي دهد، زود يق�ه خ�دا رو مي گيريم كه  اي 
بابا همش مصيب�ت، همش بدبختي، ام�ا چرا يكبار 
از خودمون نمي پرس�يم تو ام�ورات روزمره زندگي 
چقدر ما هواي خدا رو داشتيم، چقدر ما سعي كرديم 
انسان باشيم، چقدر ما آزارمون به خلق خدا نرسيده؟ 

نميشه هميشه طلبكار بود. 

  زاماسب: در سال 1۶55 هنگامي كه نيوتن به خاطر 
طاعون قرنطينه ش�د، در اين م�دت قوانين حركت 
نيوتن را تدوين كرد، ولي تو اصلًا به خودت فشار نيار، 
از اين فرصت استفاده كن با زلزله و قيمت پرايد جك 

بساز، شهرستاني ها را مسخره كن.

زلزله بامداد جمعه در تهران علاوه بر ولوله اي كه ب�ر دنياي حقيقي انداخت، 
در ش�بكه هاي اجتماعي هم واكنش هاي مختلفي را به همراه داش�ت. محمد 
رهبري از كاربران توييتر با ارائه آماري از توييت هاي منتشر شده در اين شب 
نوش�ت: »با وقوع زلزله در تهران كاربران توييتر فعاليت كم سابقه اي در اين 
شبكه اجتماعي داشتند، به نحوي كه دو س�اعت پس از وقوع زلزله، كاربران 
توييتري بيش از 2۸هزار توييت در رابطه با زلزله منتشر كردند. يعني به طور 

ميانگين در هر دقيق�ه 233 توييت در رابطه با زلزله در توييتر انتش�ار يافته 
است.« توييت هاي منتشر ش�ده از هر در بود؛ عده اي با زبان طنز بين كرونا و 
زلزله ارتباط برقرار كردند و عده اي ديگر به همزماني اين زلزله و زلزله شهادت 
حاج قاسم سليماني پرداختند. بعضي از كاربران نيز فرصت را غنيمت شمردند 
كه سياست هاي دولت يا منطق براندازان را نقد كنند. در ادامه مروري داريم 

بر برخي از اين واكنش ها:

فرزندمان رونالدو شود يا يك بيولوژيست؟
دكتر علي سرزعيم، اقتصاددان و هيئت علمي دانشگاه علامه طباطبايي، در كانال 
تلگرامي خود نوشت: »كودك كه بوديم با خود مي انديشيديم شغلي داشته باشيم كه بيشترين 
فايده را براي جامعه داشته باشد. از اين منظر بيولوژيست شدن بهتر از رونالدو شدن است، زيرا اگرچه 
فوتباليست ها يك سرگرمي جذاب ارائه مي كنند و زندگي نيازمند سرگرمي است، ولي بيولوژيست ها 
داروهايي كه رهايي از بيماري را نويد مي دهند، عرضه مي كنند! بزرگ تر كه شديم اهميت درآمد 
برايمان مهم تر شد و ديگر در جواب به پرسش علم بهتر است يا ثروت به سرعت نمي گفتيم علم! 
شايد در دل يا احياناً بر زبان مي گفتيم ثروت! حال با اين ملاك فرزندمان را روانه كدام عرصه كنيم؟ 

فوتبال يا صنعت دارو؟
اگرچه درآمد رونالدو خيره كننده است و با هيچ بيولوژيستي برابري نمي كند، اما احتمال رونالدو شدن 
خيلي پايين تر از يك بيولوژيست ممتاز شدن است. هرساله انبوهي از جوانان راهي عرصه فوتبال 
مي شوند و معدود كساني مي توانند در ليگ دس��ته اول ايران و جهان راه يابند، در حالي كه شانس 

بيولوژيست شدن و در يك صنعت دارويي مشغول به كار شدن خيلي كم نيست. 
آيا درآمد رونالدو غيرمنصفانه است؟ يك پاسخ اين است كه تا وقتي امور بر مدار بازار آزاد مي چرخد؛ 
چراكه نه! وقتي مردم حاضرند هزينه يك باشگاه مثل بارس��لونا و رئال مادريد و... را بپردازند و اين 
باشگاه ها با اتكا به اين درآمدها مي توانند دستمزد بالايي به بازيكنان بپردازند، چرا بايد با آن مخالفت 
كنيم و اساس��اً چه حقي براي مداخله داريم؟ در مقابل، ديدگاه ديگري قرار دارد كه معتقد است 
درآمدهاي غيرعادي در يك بخش مي تواند موجب اختلال در تخصيص استعدادها در جامعه شود. 
تعيين سقف يا گرفتن ماليات تصاعدي به درآمد فوتباليست هاي مشهور مي تواند علامت درستي به 

جامعه دهد تا افراد مستعد وارد عرصه هايي شوند كه براي جامعه در بلندمدت مفيدتر است. 
نگاه سومي است كه معتقد می باشد به جاي مقايسه درآمد يك بيولوژيست با يك فوتباليست و تأسف 
از نتيجه اين مقايسه بايد بين درآمد يك باشگاه فوتبال با يك شركت دارويي نوعي مقايسه كرد. وقتي 
چنين مقايسه اي صورت گيرد، مشخص مي شود كه شركت دارويي متعارف درآمدزاتر از 
يك باشگاه فوتبال متعارف است. البته ترديدي نيست كه بهترين شركت دارويي جهان 
به مراتب از بهترين باشگاه فوتبال جهان درآمد و سود بيشتري ايجاد مي كند. اين درآمد 
بالاتر شركت هاي دارويي صرفاً به خاطر اين نيس��ت كه كالاي موردنياز مردم را تأمين 
مي كنند؛ بلكه به اين خاطر است كه كشف داروهاي جديد فرآيندي بلندمدت، پرهزينه و 
بسيار ريسكي است؛ يعني يك تيم پژوهش دارويي شايد ۱۰ سال پيوسته روي كشف يك 

داروي جديد كار كند و بعد از ۱۰ سال شايد به جواب برسد، شايد هم نرسد. 
كسب درآمد بيولوژيست ها و شركت هاي دارويي با يك معضل اخلاقي هم روبه رو است. 
مردم جهان درست يا غلط مشكل خاصي ندارند، اگر فوتباليست ها درآمد بالايي از فعاليت 
خود كسب كنند )اگر مرتبط با بودجه دولت نباشد(، ولي وقتي يك شركت دارويي، دارويي توليد 
مي كند و مي خواهد از محل فروش آن سود خوبي كسب كند، بيشتر مردم اين كار را غيراخلاقي 
قلمداد مي كنند. مثلًا فرض كنيد كه وضعيت فعلي كرونا دو سال ادامه يابد و يك شركت دارويي 
تيم هايي را تجهيز كند تا در اين دو سال شبانه روز روي آن كار كنند و بالاخره به داروي مذكور دست 
يابند. آيا دولت ها و جامعه جهاني اجازه مي دهند تا اين شركت بابت فروش آن سودي كسب كند كه 

درآمد هر كدام از بيولوژيست هايش بيشتر از رونالدو شود؟
  تجويز راهبردي

پيشرفت هر جامعه تنها با انگيزه هاي دروني افراد ممكن نيست. افراد بايد بابت اقداماتي كه براي 
جامعه نفع دارد درآمد بالايي كسب كنند. اگر مي خواهيم نويسنده خوبي داشته باشيم بايد مالكيت 
معنوي را اجرا كنيم تا نويسندگان از محل فعاليتشان درآمد خوبي كسب كنند. شوق دروني نوشتن 
به تنهايي براي گسيل استعدادها كافي نيست! اگر در جامعه اي كارآفريني درآمد كمي داشته باشد، 
ولي رانت جويي درآمد بيشتري داشته باشد، حتماً استعدادهاي جامعه به سمت رانت جو شدن گسيل 
مي شوند. پس بياييم سرچشمه هاي رانت را ببنديم. اگر رانت هاي دولتي موجب شده تا فوتباليست 
شدن در ايران پردرآمد شود، نبايد تعجب كنيم كه جوانان به جاي مشاغل مفيدتر، به سمت اين 

مشاغل حركت كنند. 

آرش اسدی با انتشار عكس فوق از زلزله ديشب تهران نوشت: واسه يه سامورايی همه جا ژاپنه!
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زلزله و فراموشي سياستي
محمد فاضلي، عضو هيئت علمي دانش�گاه شهيد بهشتي و مش�اور وزير نيرو  در 
كانال تلگرامي خود نوشت: زلزله هر چند سال يكبار به يادمان مي آورد كه در شهري ناامن، 
روي گسل و ناآماده براي كاستن از خس��ارات زلزله زندگي مي كنيم. خوب است اين بار به خود 
بگوييم و بر سر سياست فرياد بكشيم كه زلزله چند دهه به ما فرصت داده است و ما كماكان در 
غفلتيم، فراموشي سياستي. چهار دهه قبل تهران كمتر از ۴ ميليون نفر جمعيت داشت و امروز 
بيش از ۱۰ ميليون نفر. جمعيت در معرض خطر بيش از دو و نيم برابر شده است. ما چه زماني 
احساس كرديم ايمني در برابر زلزله در دس��تور كار جدي سياست است؟ و سياست چه موقع 
گزارشي به ما از اقداماتش براي ايمني زلزله داد؟ ما باز هم فراموش خواهيم كرد و سياست گويي 
كارهايي مهم تر از ايمني بيش از ۱۰ ميليون نفر و سرنوشت يك كشور در برابر زلزله دارد. ان شاءالله 
كه امشب زلزله ديگري رخ نخواهد داد، اما اين سؤال كاش بي پاسخ نماند كه زلزله چه زماني در 
دستور كار سياست و جامعه قرار مي گيرد؟ چگونه زلزله و جان ۱۰ ميليون انسان را دستور كار 
سياست كنيم؟ اگر سياستي دستور كارش جان ۱۰ ميليون انسان نيست، پس به چه كار مي آيد؟ 
ما در اين چند دهه چه كاري بايد انجام مي داديم غير از انتظار كشيدن براي فاجعه زلزله تهران و 

اكنون چه بايد كنيم؟

  كان�ال دوره گرد | حميد. خ: در فض��اي عمومي جامعه، 
تقريباً همه جا مردم به كتاب خواندن تشويق مي شوند ! رسانه ها، 
سلبريتي ها و... اغلب كتاب خواندن را به عنوان فعاليتي سودمند 
و مفرح، براي گذران اوقات فراغت و سرگرمي توصيه مي كنند! 
در اين شرايط قرنطينه نيز شاهد آن هس��تيم كه هر روز يك 
سلبريتي، در پيامي مخاطبان را تشويق مي كند تا وقت اضافي 
خود را با خواندن كتاب س��پري كنند! گوي��ا كتاب خواندن به 
فعاليتي بدل ش��ده براي وقت كش��ي و گريز از ملالتِ زمان، يا 
تفريحي شده براي پُر كردن اوقات فراغت! براي عده بسياري نيز، 
كتاب خواندن و تبليغ كتابخواني صرفاً ژستي فرهنگي است، براي 
كسب هويت هاي پوشالي! اما به راستي كتاب چيست؟ و كتاب 

خواندن چه نوع تجربه اي است؟ آيا بايد كتاب بخوانيم؟ چرا؟
در جهان كنوني، كتاب نيز به يك كالا بدل شده است، كالايي 
فرهنگي! كالايي كه مي تواند ما را س��رگرم كند، لذتبخش 
باشد، از احس��اس ملالت ما بكاهد و براي ما هويت و ژستي 

پوشالي به عنوان يك فرد اهل فرهنگ و تفكر دست و پا كند ! 
اما آيا ما كتاب خواندن را، به عنوان فعاليتي بسيار ضروري و 

مهم درك مي كنيم؟
به گمان من، اگر فردي به طور جدي، دچار پرسش و مسئله اي 
مهم نباشد، كتاب خواندن نه تنها سودي ندارد، بلكه روان فرد 
را زير آوار كلمات و مفاهيم دفن خواهد كرد! به گونه اي كه فرد، 
ظرفيت و استعداد پرسشگري و حيرت را از دست داده و تبديل 

به موجودي كند ذهن، كم عمق و مغرور خواهد شد!
اگر ما بدون اينكه از قبل دچار پرسش و مسئله اي جدي شويم، 
به كتاب خواندن اعتياد پيدا كنيم، به اقيانوسي از اطلاعات بدل 
خواهيم شد كه فقط يك سانتيمتر عمق دارد! به عبارت بهتر، 
تفكر جدي و اصيل، با پرس��ش و حيرت آغاز مي شود! و دچار 
شدن به پرسش و حيرت، منوط به رهايي از اسم ها، مفاهيم و 
تصاوير ذهني و آش��نايي زدايي از جهان و پديدارها و رويارويي 

بي پرده با اين چيزهاست!

تازه بع��د از اين پرس��ش و حيرت اس��ت كه متفك��ر، بايد در 
كنار فعاليت اصلي تفك��ر و تأمل، به كتاب ها نيز متناس��ب با 
پرس��ش هايش رجوع كند و از آنها كمك بگيرد تا شايد راهي 
فراسوي انديشه اش گشوده گردد ! تفكر جدي، ممكن نيست با 

انباشتن اطلاعات در ذهني بدون پرسش و مسئله آغاز گردد. 
ذهني كه هنوز به طور جدي دچار پرسش و مسئله نيست، ذهني 
خواب آلود، نيمه هشيار، كند و سنگين است و تغذيه چنين ذهني 
به وسيله اطلاعات، بي شك ذهن را به كما و اغمايي عميق و ابدي 
فرو مي برد! در حالي كه ذهن براي بيدار شدن، پرسيدن و حيرت 

كردن نياز به سبك بار شدن دارد!
اما نكته اينجاست كه پرسيدن و حيرت كردن را نمي توان تبليغ 
كرد! نمي توان به آن توصيه كرد يا آن را آموزش داد! شايد تنها راه 
دچار شدن به آن، اين است كه مكثي كنيم و پذيرا و مشتاقانه به 
جهان گوش فرادهيم! به واقعيت هايي كه با فريادهايي هولناك، 

ما را به پرسش و حيرت وادار مي كنند!

توصيه به خواندن كتاب نكنيم يا بكنيم؟

جناب تاجزاده! سلام
امير حسين ثابتي با اشاره به بخشي از يادداشت مصطفي تاجزاده در اينستاگرام 
خود نوشت: »جناب آقاي تاجزاده! با س��لام. قبل از انتخابات ۹۶ گفتيد اگر روحاني نبود، 
قيمت پرايد به ۵۰ ت��ا ۶۰ ميليون تومان، دلار به ۱۲ هزار تومان و س��كه به ۳ ميليون تومان 
مي رسيد. خواهشمند است اكنون نظرتان را درباره پرايد ۹۰ ميليوني، دلار ۱۶هزارتوماني و 

سكه ۶/۵ ميليوني در دولت آقاي روحاني بفرماييد. با احترام.«


